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وزیر آموزش وپرورش: 

طرح تعطیلی زمستانه به آینده 
موکول شد

ایلنا| وزیر آموزش وپرورش از موکول شدن طرح 
تعطیلی زمستانه به آینده خبر داد. محمد بطحایی 
با اعلام این خبر گفت: »تعطیلی میان فصلی برای 
آموزش وپرورش موضوعی میان دســتگاهی است 
و فقط مربوط به محیط  زیست نیســت و ما از نظر 
آموزشی و تربیتی در رابطه با این طرح حرف داریم 
و یک سری عوامل تاثیرگذار در این طرح باید لحاظ 
شود اما به دلیل پیچیدگی های این طرح فعلا کار به 
آینده موکول شده است ولی هر تصمیمی که در این 
رابطه در دولت گرفته شود، حتما به تصویب مجلس 
نیاز دارد چرا که وقتی شــروع پایان کار تحصیلی 
مشخص شده و اگر بنا باشد تغییری در آغاز و پایان  
سال تحصیلی ایجاد شود نیاز به قانون جدید داریم.«

او با بیــان این که طرح تعطیــلات میان فصلی 
آموزش وپرورش صرفا مختص موضوع آلودگی هوا 
نیست، ادامه داد: »آن طور که به تصویب برسد برای 

مدارس کل کشور اجرایی خواهد شد.« 
بطحایی گفت که شــخصا با یــک ماه تعطیلی 
مدارس موافق نیست: »تعطیلات دو هفته ای که بین 
دو فصل اتفاق می افتد از حیث آثار تربیتی و آموزشی 
آثار مثبتی را در پی دارد.«  او در ادامه درباره آخرین 
وضع استخدام آموزش یاران نهضت سواد آموزی و 
مربیان پیش دبستانی توضیح داد: »در حال  حاضر 
لایحه ای در دستور کار مجلس قرار گرفته که همه 
ما منتظریم که ببینیم تکلیف لایحه چه می شود؛ 
چرا که حرف آخر را در مورد استخدام آموزش یاران 
و مربیان خواهــد زد امیدواریم به زودی مجلس در 
این زمینه تعیین تکلیف کند.«بطحایی درباره زمان 
برگزاری آزمون اســتخدامی که قرار بود در دی ماه 
برگزار شــود هم گفت: »مهمترین مانــع ما برای 
برگزاری این آزمون تعداد ردیف های اســتخدامی 
بود که باید با ســازمان امور اداری اســتخدامی به 
توافق می رســیدیم فکر می کنم هفته آینده زمان 
برگزاری آزمون اســتخدامی مشخص شود.«وزیر 
آموزش وپرورش درباره خبرهایی مبنی بر افزایش 
حقوق معلمان در  ســال آینده توضیح داد: »لایحه 
جدیدی که برای قانون خدمات کشوری به مجلس 
ارسال شده فکر می کنم اوایل  سال آینده در دستور 
کار مجلس قرار می گیرد و در آن تمهیدات افزایش 
حقوق معلمان پیش بینی شــده که اگر این لایحه 
تصویب شود افزایش حقوق معلمان اعمال خواهد 
شد.« بطحایی درباره آخرین وضع برگزاری اردوهای 
دانش آموزی بالاخص اردوهــای راهیان نور گفت: 
»ما آخرین دستورالعمل اردوهای دانش آموزی را به 
صورت آزمایشی به مدت سه ماه ابلاغ کردیم که در 
حال اجرایی شدن است و در آن نکات و ملاحظات 
ایمنی را مورد توجه قــرار دادیم؛ امیدواریم که این 
دستورالعمل پایان بهمن ماه مورد ارزیابی قرار گیرد 
و اگر لازم باشد اصلاح و یا اضافه شود و درنهایت آن 
را به تمامی مدارس ابلاغ کنیم به نظر می رسد این 
دستوالعمل آزمایشی، دستورالعمل جامعی است.« 

او با بیــان این که برخی از فضاهای آموزشــی ما 
همچنان ناایمن هســتند، ادامــه داد: »در بودجه 
97 دو مکانیزم خوب در رابطه با فضاهای آموزشی 
پیش بینی شده اســت. در صورتی که لایحه ای که 
در حال  حاضر در رابطه با فضاهای آموزشی مدارس 
در کمیســیون تلفیق مورد بحث است، به تصویب 
برســد، در بازســازی فضای ناایمن مدارس موفق 
عمل خواهیم کرد؛ یکی از مواردی که در لایحه به 
آن اشاره شده تغییر کاربری فضای آموزشی است؛ 
یعنی مجلس به ما اجازه خواهد داد که در جاهایی که 
فضای مازاد داریم آن را بفروشیم و از قبل آن فضای 
آموزشی را که فرسوده است بازســازی یا نوسازی 
کنیم.«بطحایی درباره درخواست معلمان زن مبنی 
بر بازنشستگی پیش از موعد گفت: »بر اساس قانون 
بانوانی که بالای 25 ســال سابقه کار داشته باشند، 
می توانند درخواست بازنشســتگی دهند و بدون 
سنوات ارفاقی می توانند بازنشسته شوند و ما اگر به 
استمرار این دســته از معلمان نیاز نداشته باشیم با 
خروج آنها حتما موافقت خواهیم کرد اما در سال های 

پیش رو ما بشدت به نیرو نیاز داریم.« 

معاون فرهنگی دانشگاه تهران: 

 دانشجویان آزادشده
 نگران غیبت در امتحان نباشند

ایسنا| معاون فرهنگی دانشگاه تهران با تأکیدبر 
آزادی 39دانشــجوی بازداشتی تجمعات اخیر این 
دانشــگاه از تمهیدات این دانشگاه برای حل غیبت 

امتحانی دانشجویان بازداشت شده سخن گفت. 
»مجید سرســنگی« با اعلام این مطلب اظهار 
کرد: »از 41دانشــجوی بازداشــتی اتفاقات اخیر 
دانشگاه تهران تا به امروز 39دانشجو آزاد شده اند و 
در جلسه ای که امروز با سرپرست بازداشتگاه اوین 
داشتیم، پرونده دو دانشجوی در بازداشت نیز کامل 
شده و این دانشجویان فردا آزاد خواهند شد.« او ادامه 
داد: »یکی از دلایلی که هنوز دو دانشجوی دانشگاه 
تهران در بازداشت هستند، این است که خانواده های 
آنها به دلایلی نتوانستند به منظور گذاشتن وثیقه به 
تهران مراجعه کنند که البته این مشکل رفع شده و 

دانشجویان فردا آزاد خواهند شد.«
معاون فرهنگی دانشــگاه تهران از تمهیدات این 
دانشگاه برای امتحان مجدد از دانشجویان بازداشتی 
در زمان امتحان خبر داد و گفت: »معاونت آموزشی 
دانشــگاه تهران تســهیلاتی را برای آن دســته از 
دانشجویانی که در تاریخ امتحان در بازداشت به سر 
می بردند، اندیشیده که بر اساس آن این دانشجویان 
در یــک زمانی که اعلام خواهد شــد، می توانند در 

جلسه امتحان حضور پیدا کنند.«

رئیس سازمان محیط زیست با تأکید بر اجرای قانون هوای پاک به »هر قیمتی« اعلام کرد

تخریب در 40 سال، 40 ماهه ترمیم نمی شود
 وزیر بهداشت : تلفات آلودگی هوا کمتر از سانچی نیست

 سرپرست گروه سلامت هوای وزارت بهداشت: سالانه ۳۶۰ هزار مرگ در کشور داریم از این تعداد حدود ۳۶ هزار مرگ منتسب به آلودگی هوا است

رئیس کمیته امداد در همایش »خبر خوب، رسانه مسئول«: 

بعد از 40  سال آمده ایم می گوییم خبر خوب چیست؟

شهروند| مرداد امسال بود که رئیس مجلس شورای 
اســلامی قانون هوای پاک را بعد از تأیید شورای نگهبان 
به حسن روحانی، رئیس جمهوری ابلاغ کرد و حالا رئیس 
سازمان محیط زیست می گوید دولت این قانون را به هر 

قیمتی شده اجرا می کند. 
دیروز مســئولان ســازمان محیط  زیســت و وزارت 
بهداشت به نشست تخصصی نحوه اجرایی کردن قانون 
هوای پاک آمدند تا از نحوه اجرای قانون 34 ماده ای هوای 
پاک بگویند و میزان خسارت هایی که هر  سال آلودگی هوا 

به ایرانی ها می زند. 
عیســی کلانتری، رئیس ســازمان حفاظت محیط  
زیست در این نشســت با انتقاد از اجرا نشدن قوانین به 
دلیل رفتارهــای رانت گونه گفت در صــورت تصویب 
آیین نامه های قانون هوای پــاک در هیأت وزیران به هر 
قیمتی این قانون را در کشــور اجرایی می کنیم: »برای 
اجرای قانون هوای پاک و دستیابی به هوای پاک به عنوان 
یک حق شــهروندی به اراده ملی نیاز داریم . هوای پاک 
قطعا حق مردم است؛ آب پاک هم همین طور. معتقدم 
قبل از حق هسته ای، حق هوای پاک است. هوای پاک بر 
اثر وجود یک مجموعه شرایط ایجاد می شود. این شرایط 
اگر اعمال شود ممکن است داد همه در بیاید.« کلانتری 
این را هم گفت که بر اساس آمار وزارت بهداشت 29 هزار 
نفر بر اثر آلودگی هوا در هر  سال فوت می کنند: »سازمان 
حفاظت محیط زیست موظف است قانون هوای پاک را 
اجرا کند و اگر تهیه آیین نامه ها به زودی تمام شود یقینا 
این قانون اجرا خواهد شد. اجرای این قانون یک وظیفه 
ملی اســت هر چند که در این مسیر با محدودیت هایی 

مواجه خواهیم شد.«
او در ادامه گفت محیط  زیســت کشور وضع مناسبی 
از لحاظ آلودگی هوا، آلودگــی آب و خاک ندارد: »دلیل 
اصلی این وضع آن اســت که به  جای این که بیشــتر با 
جامعه کار کنیم و مردم را آموزش بدهیم و آنان را با حقوق 
خود آشنا کنیم بیشــتر وقت و عمر خود را به تبلیغات 
گذرانده ایم؛ تبلیغات کم حاصلی که امروز دشواری های 
زیست محیطی بســیاری را برای مردم ایران به ارمغان 

آورده است.« 
کلانتری ادامه داد: »کشوری که با قوانین رانتی بخواهد 
زندگی مردم را تنظیم کند، نمی تواند عملکرد مناسبی 
داشــته باشــد. حمایت های بی حد و حصر رانت گونه از 
تولید داخلی به هر قیمتی حتی بــه قیمت جان مردم 
مشکلات بسیاری برای ما ایجاد کرده است. وقتی که یک 
گروه اندک برای جامعه تصمیم می گیرند پیامد آن به هم 
ریختن وضع زندگی مردم است. ممکن است زیاد از مردم 
حرف بزنیم و ادعا کنیم دنبال عملی کردن خواسته های 
مردم هستیم ولی وقتی رانت های اقتصادی پیش می آید، 

مردم فراموش می شوند.« 
رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست با اشاره به وضع 
کیفی هوای کلانشهرهای کشــور در ماه گذشته گفت: 
»جالب است بدانید که تهران آلوده ترین شهر در یک ماه 
گذشته نبوده بلکه طی یک ماه گذشته 5 یا 6 شهر دیگر از 
تهران آلوده تر بودند. آیا می توان با این شرایط و با کسانی 
که هوای ناسالم را ایجاد کردند، کنار آمد؟ آلوده کننده ها 
از نظر اقتصادی و سیاسی بســیار قوی هستند. از سوی 
دیگر همه چیــز را نمی شــود با هم درخواســت کرد. 
گازوییل خارج از اســتاندارد، تولید خودروهای آلاینده، 
ساختمان ســازی های خارج از ظرفیت، همه این موارد 
باید متوقف شود. در شرایط کنونی شهرداری ها به دلیل 
 کمبود سیستم حمل ونقل عمومی وسایل آلاینده را وارد

 شهرها می کنند.« 
کلانتــری ادامه داد: »واقعیت این اســت که یک خلأ  
قانونی و اجرایی در کشــور وجود دارد. وقتی مسئولان و 
مدیران سازمان حفاظت محیط  زیست اعلام می کنند 
که فلان کارخانه آلوده کننده است، اما جواب می آید که 
شما می خواهید 1۰ هزار کارگر را بیکار کنید یا می خواهید 

واحد تولیدی را متوقف کنید؟« 
معاون رئیس جمهوری با بیان این که قانون هوای پاک 
تا حدودی تکالیف را روشن کرده است، گفت: »تا حدودی 
با همکاران در این زمینه به تفاهم رسیده ایم که به دلیل 
محدودیت شدید بودجه در دولت و سازمان محیط زیست 
نمی توانیم در این سازمان کارهای پرهزینه انجام دهیم؛ 
بنابراین باید اولویت هزینه کرد را با بیشترین بازدهی اعمال 
کنیم. شاهدیم که همه به دنبال هزینه هستند و هیچ کس 
به دنبال درآمد در مجلس نیست. باید اشتغال و رونق در 
کشــور ایجاد و کارهای زیربنایی انجام شود. همه اینها 
هزینه است و همه انتظار دارند در عین حال چیزی گران 
و هیچ عوارضی گنجانده نشود و در حالی  که هزینه های 
دولت را بالا می برند، منابع درآمدی وجود نداشته باشد.« 

رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست با بیان این که 
محیط  زیســت بخش مهمــی از زندگی مردم اســت،  
ادامه داد: »متاسفانه پس از گذشــت 4۰ سال از انقلاب 
هنوز حرکت های پوپولیستی و عوام فریبانه در کشور ما 

غالبند.« 
کلانتری با بیان این که برای دســتیابی به هوای پاک 
باید اراده ملی به  وجود آید، گفت: »برای تأمین آب پاک 
و غذای سالم نیز باید عزم ملی داشته باشیم. متاسفانه در 
شرایط فعلی وقتی شروط دستیابی به هوای پاک ظهور 
پیدا می کند همه پا پس می کشــند. وزارت نفت اعلام 
می کند که نمی تواند گازوییل اســتاندارد تولید کند و 

می گوید گازوییل استاندارد وارد کنید.« 
رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیســت با اشاره به 
ضرورت تأمین سوخت استاندارد برای خودروهای دیزلی 
ادامه داد: »برای خرید و نصب فیلتر دوده روی وســایل 
نقلیه دیزلی چند  میلیون تومان هزینه می شود اما چون 
سوخت نامناسب است این فیلتر در عرض 24ساعت از 
بین می رود. متاسفانه در شرایط حاضر گازوییل توزیعی 
در مشهد و اصفهان غیراستاندارد است. در شرایطی که 
وزارت نفت نمی تواند گازوییل استاندارد تولید کند، اصلا 
نباید گازوییل تولید کند. دوسوم آلودگی شهرهای بزرگ 
ازجمله تهران مربوط به خودروهای گازوییل سوز فرسوده 
است. این خودروها باید جایگزین شوند. در حال حاضر 

شاهد تردد کامیون 45ساله در تهران هستیم.« 
کلانتری گفت: »به دلیل اجرا نکردن کامل قانون توزیع 
عادلانه آب امروز به جایی رســیده ایم که کمبود منابع 
آب زندگی مردم را تهدیــد می کند؛ در حالی  که اگر این 
قانون عملی می شد وضع کشــور قطعا بهتر از این بود. 
برداشــت های غیرمجاز از آب های سطحی و زیرزمینی 

ازجمله مصادیق عدم اجرای این قانون است.« 
او با بیان این که سازمان حفاظت محیط  زیست حتی 
خبر از حق آبه زیست محیطی خود نداشــت، ادامه داد: 
»در جنوب کشور با گرد و غبار ناشی از منشأهای داخلی 
مواجهیم؛ بنابراین تأمین حق آبه زیست محیطی تالاب ها 
اهمیت بســیاری دارد. برخورداری از قانون خیلی خوب 

اســت اما اجرای قانون مهمتر از اصل وجود قانون است. 
قطعا اگر آیین نامه های اجرایی قانون هوای پاک در دولت 
به تصویب برسد حتما این قانون را اجرایی خواهیم کرد. 
یقین داشته باشید قانون هوای پاک را به هر قیمتی شده 

اجرایی می کنیم.« 
به  گفته کلانتــری: »قانون هــوای پــاک فریاد هر 
خودروساز، سندیکا، صنف و کارخانه ای را هم بلند کند 
این قانون را اجرایی خواهیم کرد. همکاران من در سازمان 
محیط  زیست باید خود را برای یک رودرویی بزرگ برای 

اجرای قانون هوای پاک آماده کند.« 
او در ادامه گفت که نباید انتظار داشته باشیم تخریبی 
که طی 4۰  ســال اتفاق افتاده در 4۰ ماه ترمیم شــود: 
»نمایندگان استان لرستان از آتش سوزی و از بین رفتن 
جنگل های بلوط انتقاد می کنند. این جنگل ها که قدمت 
بســیار زیادی دارد و بر اثر رفتار ما در 4۰  سال گذشته به 
این وضع دچار شده است. قطعا خودکفایی موضوع مهمی 
است اما افزایش فشــار بر مراتع بر اثر افزایش تعداد دام 
طی 4۰  سال گذشته مراتع و جنگل ها را به وضع تخریب 

کشانده است.«
 ۴۸۱۰ مرگ منتسب به آلودگی هوا 

در تهران در  سال 95
عباس شاهسونی، سرپرست گروه سلامت هوای وزارت 
بهداشت یکی دیگر از سخنرانان این نشست بود. او گفت 
آلودگی هوا بار اقتصادی بســیاری بر وزارت بهداشت و 

دولت تحمیل می کند.
به گفته او ســازمان بهداشــت جهانی اعلام کرده که 
۸7 درصد از مردم دنیــا در مناطقی زندگی می کنند که 
ذرات معلق بالاتر از حد استاندارد است. شاهسونی با بیان 
این که یکی از مشــکلات مهم در کشــور ما آلودگی هوا 
است، گفت : »طبق برآوردهای  سال 2۰17 ذرات معلق 
پنجمین علت مرگ در دنیا شــناخته شد. 4.2 میلیون 
مرگ در دنیا منتسب به آلودگی هوا است. بانک جهانی 
اعلام کرده کــه از هر 1۰ مرگ یک مرگ منتســب به 
ذرات معلــق اســت.« او در ادامه با بیان این که ســالانه 
36۰ هزار مرگ در کشور داریم، گفت: »از این تعداد حدود 
36 هزار مرگ منتسب به آلودگی هوا است. آلودگی هوا بار 
اقتصادی زیادی به دولت تحمیل می کند. در مطالعاتی 
که در کرج داشــتیم هزینه مســتقیمی که مردم برای 
بیماری هایی مثل ســکته قلبی و سکته مغزی به خاطر 
انتســاب به آلودگی هوا می پردازنــد 1.1 میلیارد تومان 
است و هزینه مرگ منتسب به آلودگی هوا 15۰ میلیارد 
 تومان است. این مبالغ، مبالغ بسیاری است که به دولت

 تحمیل می شود.«
نماینده وزارت بهداشــت ادامه داد: »بر اساس برآورد 
وزارت بهداشــت در  ســال 94 در 25 شــهر بامجموع 
3۰ میلیون نفــر جمعیت، 12۸۰۰مرگ منتســب به 
آلودگی هوا بوده است. همچنین در همین  سال در تهران 
43۰۰ نفر در اثر آلودگی هوا فوت شده اند. افزون بر این در 

 سال 95 در شهر تهران با ا فزایش غلظت آلاینده ها، مرگ 
4۸1۰ نفر منتسب به آلودگی هوا بوده است.« 

او با بیان این کــه طبیعتا با بهبود کیفــی هوا، تعداد 
مرگ های منتسب به آلودگی هوا کاهش می یابد،  گفت: 
»در  سال 92 در بررسی هایی که در 1۰ کلانشهر صورت 
گرفته در آلودگی با غلظت 39 میکروگرم، 97۰۰مرگ 
منتســب به آلودگی هوا بوده است. در  سال 93 با غلظت 
34 میکروگرم تعداد مرگ های منتسب به آلودگی هوا به 
91۰۰ مرگ کاهش پیدا کرد. همچنین در  ســال 94 با 
غلظت 32 میکروگرم، آمار مرگ منتسب به آلودگی هوا 
به 9۰۰۰ رسید. غیر از قانون هوای پاک، ماده 6۸۸ قانون 
مجازات اسلامی را هم در این زمینه داریم. این قانون اشاره 
می کند  هر اقدامی که تهدید علیه بهداشت عمومی باشد، 
ممنوع است و مجازات آن یک  سال حبس تعیین شده 
است. بر اساس این قانون سازمان محیط زیست، وزارت 
بهداشــت و سازمان دامپزشــکی باید مسببان آلودگی 
را اعلام کنند. بنابراین در شــرایط کنونی باید به دنبال 

اجرایی کردن این قوانین باشیم.« 
 اجرایی کردن قانون هوای پاک

 برگ دیگری از اسناد بالادستی است
معــاون آموزش و پژوهش ســازمان حفاظت محیط 
 زیست هم در این نشست درباره قانون هوای پاک گفت که 
اجرایی کردن این قانون، برگ دیگری از اسناد بالادستی 

است.
کاوه مدنی ادامه داد: »اجرایی کــردن این قانون برگ 
دیگری از اســناد بالادستی اســت که برای آن زحمت 
کشیده شده اســت؛ قانون هوای پاک را »قانون نفس« 
نامیدیم و فریاد زدیم برای این که اعتقاد داریم اجرای این 

قانون حق »نفس« را به شهروندان برمی گرداند.« 
او گفت: »تصویــب این قوانین پروســه اي  طولانی و 
طاقت فرسا است. برنامه ما آن است که در سازمان حفاظت 
محیط  زیست کمتر حرف بزنیم و شعار بدهیم و تمرکز 
بیشتر روی اجراســت. لذا تمرکز ما بر استفاده از جایگاه 
قانونی سازمان به  عنوان نهاد نظارتی است؛ برای این که 

هدایتگر باشد.« 
معاون آموزش و پژوهش سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: »شعاری که با آن کار خود را در محیط  زیست 
آغاز کردیــم »۸۰ میلیون محیط بان« بــود؛ حفاظت و 
پاسداری محیط  زیســت و احیای آنچه از دست داده ایم 
در محیط زیست توسط دولت به تنهایی مقدور نیست، اما 
آنچه در کشــور رخ داده، آن است که توپ را از زمینی به 

زمین دیگر می اندازیم و این خطرناک است.« 
 وزیر بهداشت: 

تلفات »آلودگی هوا« کمتر از »سانچی« نیست
دیروز وزیر بهداشــت به نشســت تخصصی نحوه 
اجرایی کــردن قانون هوای پاک نرفته بــود اما او هم از 
آلودگی هوا گفت. حسن قاضی زاده هاشمی با ابراز تاسف 
نسبت به درگذشت دریانوردان ایرانی در نفکش سانچی 
گفت: »یک و نیم برابر این حادثه هر روز در کشور اتفاق 
می افتد مانند تصادفات و نزاع ها و سانچی فقط بخشی 
از آن اســت. راه چاره آن هم در بخش اجتماعی است و 
باید پیشگیری را بر درمان های دست و پا شکسته ترجیح 
دهیم.« او ادامه داد: »یک و نیم برابر این حادثه هر روز در 
کشور اتفاق می افتد؛ مانند تصادفات و نزاع ها و سانچی 
فقط بخشی از آن است. راه چاره آن در بخش اجتماعی 
است و باید پیشگیری را بر درمان های دست وپا شکسته 
ترجیح دهیم.« به گفته او: »ما روزانه به اندازه سانچی در 
نزاع ها، افرادی را از دست می دهیم. تلفات آلودگی هوا 
هم کمتر از تعداد جانباختگان سانچی نیست. بلاهای 
طبیعی هم زیاد است؛ یا زیر پایمان می لرزد یا از آسمان 
باران نمی بارد. اطراف کشــور هم به صورت دایم تنش 
و جنگ و تروریســت وجود دارد. بــه همین دلیل این 
ضرورت ایجاد شده اســت که در حوزه توانبخشی کار 

زیادی انجام شود.« 

شهروند| همایش »خبر خــوب، رسانه مسئول« روز 
گذشته در حالی در تالار ســوره حوزه هنری برگزار شد 
و از فعالان در حوزه »خبر خوب« تقدیر شــد که پیش از 
این اطلاع رســانی برای فرســتادن گزارش یا خبرهایی 
مرتبط با موضوع همایش صورت نگرفته بود. خبرگزاری 
فارس که برگزار کننده این همایش بود، تنها در چند روز 
گذشــته، خبرهایی در ارتباط با برگزاری این همایش و 
راه اندازی کمپینی با عنوان »خبر خوب« منتشــر کرد 
و دیروز بعد از ظهر، در پایان همایــش، از خبرنگاران این 
خبرگزاری، تســنیم و شــبکه افق و یکی از خبرنگاران 
مهر تقدیر کرد و مشــخص هم نشد که این افراد به دلیل 
کدام یک از فعالیت هایشان یا کدام اثر و گزارش مورد تقدیر 
قرار گرفتند. خالقان اثر خوب هم در گروه تقدیرشدگان 
بودند که بیشتر آنها تفکراتی همسو با خبرگزاری فارس 
داشــتند. عزت الله ضرغامی، عضو شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، پرویز فتاح، رئیس کمیته امداد و پیام تیرانداز، 
مدیرعامل خبرگزاری فارس سخنران های این همایش 
بودنــد. البته ظاهــرا وزیــر آموزش و پــرورش هم جزو 
دعوت شدگان بود که در این مراسم حاضر نشد. با این که 
خبرگزاری فارس، در نزدیک به 5 ســال گذشته، همواره 
گزارش های انتقادی تندی از عملکرد اعضای دولت های 
یازدهم و دوازدهم منتشر می کند، اما دیروز پیام تیرانداز، 
مدیرعامل خبرگزاری فارس، وقتی پشت تریبون رفت، 
ســخنان دیگری به زبــان آورد که برخــلاف عملکرد 
خبرگزاری متبوعش بود: »متاسفانه امروز انتشار بی قاعده 
و پرتکرار اخبار منفی، روحیه کسل کننده و مأیوس کننده 
از ما به جای گذاشته اســت که این روحیه مانع حرکت 

انسان می شود.« به اعتقاد مدیرعامل خبرگزاری فارس، 
رسانه باید به سمت استدلال متقن پیش رود: »منظور ما 
بی طرفی رسانه نیست. اصولا رسانه بی طرف معنایی ندارد. 
ادا و ادعای بی طرفی رســانه فریب دادن مخاطب است.« 
او به تبعات منفی انتشــار خبرهای بد اشــاره کرد: »این 
مسائل عصبی بودن در جامعه ما را بالا برده است، احساس 

می شود که مردم عصبانی تر و کم تحمل تر شده اند.« 
ســخنران بعدی پرویز فتاح، رئیس کمیته امداد بود. 
صحبت های او اما متفاوت با دو ســخنرانی قبلی بود. او 
گلایه زیاد داشــت و در جایی از صحبت هایش خطاب به 
پیام تیرانداز، مدیرعامل خبرگــزاری فارس گفت که »از 
دعوت کردن من پشیمان شدید؟ نگاه های عاقل اندر سفیه 
به من می اندازید.« و خندید. او در همان ابتدا هم خطاب 
به تیرانداز گفت: »نمی دانم چرا مــن را دعوت کردید به 
این همایش. یا خیلی خوب من را نمی شناسید یا خوب 
من را می شناسید. شما خودتان خوب می دانید که خبر 
خوب چیســت؟ بعد از  4۰  ســال آمده ایم خبر خوب را 
تعریف کنیــم؟« او اینها را گفــت و ادامه صحبت هایش 
را گرفت: »خبر خوب باید صادق باشــد. شــما به بخش 
نظامی کشور وصل هستید؛ چرا به چیزی که می گویید 
عمل نمی کنید، ما باید الگوی دیگران باشــیم، صداقت 
در خبر خیلی مهم است. خبر نادرست نباید پخش شود. 
خطاب من فقط به فارس نیست، به بقیه هم هست. شما 
چون میزبان هستید، به شما می گویم؛ چرا در خبرها، جای 
فعل و فاعل را عوض می کنیــد. گاهی بنده با دولت زاویه 
دارم و آیا این درست است که تمام صحبت های من در نقد 
دولت به کار گرفته شود؟ هر رئیس جمهوری که رأی آورد، 

دیگر قانون است. ما چون با دولت به دنده مخالف افتاده ایم، 
آیا امکان ندارد خبر خوب هم از قول من و از دولت پخش 
شود؟ ما اگر منطق آقا را قبول داریم، ایشان گفته اند، من از 
همه دولت ها و کارهای خوبشان طرفداری می کنم.« او به 
انتشار آمارهای اشتباه در رسانه ها اشاره کرد: »آمار اشتباه 
بلای کشور است، من رشته ام آمار پیشرفته است، این آمار 
را از کجا می آورید؟ به چه منطقی این آمار سازی ها انجام 
می شــود.« او حرف هایش را با اشاره به اهمیت سعه صدر 
ادامه داد: »ما باید سینه فراخی داشته باشیم، این دوری ها 
کار دست ما داده است، طرف مقابل این قدر هم بد نیست، 
یک مقدار باید به هم نزدیک تر شویم، با همانی که قبولش 
نداریم، صحبت کنیم؛ می دانم که نظرمان عوض می شود.« 
در همین جا بود که فتاح خطاب به مدیر عامل خبرگزاری 
فارس گفت: »پشیمان که نشدی من را دعوت کردی؟ آخر 
نگاه شما عاقل اندر سفیه اســت، شما عزیز من هستید، 
من با شــما بی پرده باید صحبت کنم. من نباید با شــما 
ملاحظه داشته باشم. مومنانه می خواهم با شما صحبت 
کنم. ناراحت نشــوید. ما باید حق را بگوییم.« او ادامه داد: 
»ما می خواهیم یک خبرگزاری در انقلاب اسلامی داشته 
باشــیم که هر جای دنیا بخواهند خبر درست را بخوانند 
به آن خبرگزاری مراجعه کنند. چون راســت می نویسد، 
ما از شــما انتظار داریم که طرفدار محرومان باشــید، نه 
خبرگزاری که برای سیاست و این چیزها باشد. اینها چه 
به درد آن خانواده زلزله زده می خورد که همه زندگی اش 
از دست رفته. ما باید طرفدار محروم باشیم، یک بخشی 
از مردم ما خیلی در زحمت و فقر هســتند؛ باید به مردم 
برسیم.« او گفت: »ما همه در یک کشتی نشسته ایم، چپ 

و راست. قرار است برای ما یک سرنوشت رقم بخورد.« در 
پایان این مراســم، با حضور مسئولان خبرگزاری فارس، 
سخنگوی وزارت بهداشت و رئیس کمیته امداد از تعدادی 
از خبرنگاران فارس و تســنیم و شــبکه افق و همچنین 
خالقان اثر خوب تقدیر شد. خیران مدرسه ساز، مسئولان 
مراکز ترک اعتیاد، معلمی که با شاگرد مبتلا به سرطانش 

همدردی کرد و ... ازجمله این افراد بودند. 
فقط نباید خبرهای گل و بلبل پخش کنیم

عزت الله ضرغامی یکی از اعضای شــورای عالی فضای 
مجازی و عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی هم یکی از 
سخنران ها بود. به گفته او، انتشار خبرهای ناامید کننده 
مردم را هم ناامید می کنــد: »ما نباید فقط خبرهای گل 
و بلبل را منتشر کنیم؛ این خبرها هم اثرشان را از دست 
می دهند، مردم خودشــان را نگاه می کننــد و خبرها را 
می خوانند، اخبار را باور نمی کنند. از آن سو در این شرایط 
رقبا تقویت می شوند. مردم زمانی که می بینند خبرها این 
طرف گفته نمی شود، می روند ســمتی که اخبار را بازگو 
می کنند. پس به همان سمت کشیده می شوند.« ضرغامی 
گفت که این قانون در ارتباط با مســئولان هم صدق پیدا 
می کند: »اگر شما به مدیران و مسئولان آن قدر بد گفتید 
و به تعبیر رهبری، نسبت به آنها با کینه حرف زدید، تمام 
هدفتان این بوده که آبروی او را ببرید. بعضی از مخالفان 
من و شما، هم مبنای اعمال قدرت را دارند، هم رأی مردم 
را گرفتند و هم از سوی دولت به  عنوان وزیر انتخاب شدند 
و هم در جامعه از آنها اقبال می کنند، برخی ها هم کاریزما 
دارند. بعضی از مخالفان ما ایــن ویژگی ها را دارند، باید با 

پختگی رفتار کنیم.« 

روي خط خبرخبر

عضو کمیسیون شوراهای مجلس: 

 کسبه علاء الدین باید 
به ساختمان جایگزین منتقل شوند

خانه ملت| عضو کمیســیون شوراهای مجلس 
گفت: »برای تســریع در روند تخلیه و ایمن سازی 
پاساژ علاءالدین بهتر است شهرداری به کسبه قول 
مساعد برای تأمین ســاختمان جایگزین را دهد یا 
بخشی از اجاره آنها را پرداخت و در واگذاری ها به آنها 

کمک کند.« 
محمد محمودی شاه  نشین با بیان این که دولت 
منابعی برای ایمن ســازی و مقاوم سازی بافت های 
فرســوده کشــور در بودجــه 97 پیش بینی کرده 
اســت، ادامه داد: »حدود 2۰ ســال گذشته الگویی 
برای بافت های فرسوده تعریف شد که براساس آن 
مقاوم ســازی به صورت بلوک بندی انجام می شد، 
یعنی یک بلوک تخلیه، آماده و ســاخته می شد و 
ساکنان بلوک مجاور به این بلوک منتقل می شدند 
و سپس بلوک های بعدی نیز به همین منوال نوسازی 
می شــد، هر چند این طــرح زمانبر بــود، اما طرح 
کارآمدی بود.«نماینده مردم شهریار، قدس و ملارد 
در مجلس شورای اسلامی گفت: »این طرح در نقاطی 
از بازار تهران پیاده سازی شد و درحال حاضر آثاری از 
آن وجود دارد؛ البته شهرداری تهران درحال حاضر 
به دنبال الگوی جدیدی است تا کسب و کار ساکنان 
حفظ شود و از ســویی برای ساختمان های ناایمن 
جایگزین در نظر بگیرد.«او با یادآوری این که برخی 
از ساختمان های فرسوده باید تخریب و نوسازی شود، 
ادامه داد: »در کشوری مانند مالزی ساماندهی بافت 
فرسوده همراه با حفظ میراث فرهنگی انجام شده، 
به گونه ای که از بیرون شکل و نمای ساختمان حفظ 
شده و داخل ســاختمان مقاوم سازی می شود البته 
شهرداری و شورای شهر نیز این موضوع را در دستور 
کار قرار داده اند.«این نماینده مردم در مجلس دهم 
با بیان این که نوســازی بافت فرسوده و ایمن سازی 
ساختمان های ناایمن در دســتور کار شورای شهر 
و شــهرداری قرار دارد، گفت: »مجلس نیز چندین 
نوبت مقاوم سازی ساختمان های فرسوده و ناایمن 
را در قالب سوال از شــهردار مطرح کرده است؛ نیاز 
است شهرداری الگوی جدید خود در مورد نوسازی 
و مقاوم سازی را هر چه سریع تر ارایه کند.«محمودی 
شاه نشــین با یادآوری این که اقدام سریع در مورد 
نوســازی بافت های فرســوده خســارات ناشی از 
بحران ها را کاهش می دهد، نسبت به ناایمن بودن 
ساختمان علاء الدین هشــدار داد: »در گذشته قرار 
بود بازار موبایلی در 3۰۰متری علاءالدین ســاخته 
شود و بخشی از کسبه به این بازار منتقل شوند، اما 
بعد از ساخت، این بازار به اندازه ای متقاضی داشت 
که فضای خالی برای کســبه علاءالدین باقی نماند 
این درحالی است که این گزینه بهترین گزینه برای 
انتقال کسبه علاءالدین و ایمن سازی این ساختمان 
بود.« نماینده مردم شهریار، قدس و ملارد در مجلس 
دهم با یادآوری این که ساختمان علاءالدین مالک 
ندارد، گفت: » 3 تا 4 هزار نفر به صورت مســتقیم و 
غیرمستقیم از این بازار تأمین معیشت می کنند و 
سال هاســت مغازه ها به صورت سرقفلی فروخته و 
واگذار شده اســت و متولی ساخت آن نیز مشخص 
نیســت بنابراین پلمپ و تعطیلی چاره کار نخواهد 
بود بلکه در ابتدا باید ســاختمان جایگزینی در نظر 
گرفته شود و سپس کسبه به آن جا منتقل شوند.« 
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی کشــور 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: »برای تسریع در 
روند تخلیه و ایمن سازی این ساختمان بهتر است 
شهرداری به کسبه قول مساعد دهد که ساختمان 
جایگزین را تأمین یا بخشی از اجاره آنها را پرداخت 

و در واگذاری ها به آنها کمک کند.« 

درخواست بسیج دانشگاه تهران 
از رئیس دستگاه قضا برای آزادی 

دانشجویان بازداشتی
تسنیم|  بســیج دانشجویی دانشــکده علوم 
اجتماعی دانشــگاه تهــران در نامــه ای به رئیس 
قوه قضائیه خواستار آزادی دانشجویان بازداشت شده 
در حوادث اخیر شد.در این نامه آمده است: »با توجه 
به اعتراضات بحق و عدالت خواهانه  مردم و استفاده  
معاندیــن و ضدانقلاب از ایــن اعتراضات مردمی و 
کشیده شــدن دامنه  آن به دانشــگاه تهران، بسیج 
دانشجویی دانشکده  علوم اجتماعی دانشگاه تهران 
ضمن محکوم کردن آشــوب های اغتشاشــگران، 
با توجه به دســتگیری تعدادی از دانشــجویان و 
سوختن توامان تر و خشک، بر خود لازم می بیند تا 
 نکاتی را خدمت قوه   قضائیه و جنابعالی جهت اقدام

 یادآور شود.«
این نامه می افزاید: »به سبب تاکیدات مکرر مقام 
معظم رهبری به مسئولین در باب گشایش فضای 
نقد و نظر و انتقــاد و رعایت عدالت و انصاف از طرف 
قوه  قضائیه در وقایع اخیر و همچنین تصریح قانون 
اساســی بر حق اعتراض و مطالبه گری این تشکل 
دانشجویی بنا بر وظیفه  حق طلبی خود، از جنابعالی 
به عنوان ریاست قوه  قضائیه تقاضا می کند درخصوص 
آن دســته از دانشــجویانی که بنا بر هر نوع گفتار 
انتقادی در باب ســازوکارهای نظام حاکم دستگیر 
شده اند یا از سر هیجان و تحت تأثیر تبلیغات گسترده  
رسانه ای به این حوادث دامن زده اند، اقدامات جدی 
و سریع جهت آزادی و تشکیل نشدن دادگاه قانونی 
و درج نشدن سوءســابقه به عمل آید.«در پایان این 
نامه آمده اســت: »امید اســت با این اقدام تلاشی 
جهت ایجاد نقاط روشن درخصوص بدیهیات یک 
نظام اسلامی که به آن اشاره شــد، صورت بپذیرد. 
در پایان ما دانشــجویان، توفیق جنابعالی را در این 
مسیر از خداوند بزرگ مسئلت می داریم و امیدواریم 
که در پیشــگاه خداوند و ملت برای انجام وظایف و 

تعهداتمان شرمنده نباشیم.«
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